
Protokół

ze wspólnego posiedzenia Komisji  Budżetu i Samorządu, Komisji Oświaty, Kultury, Sportu
i Zdrowia, Komisji Rewizyjnej, Komisji Skarg,Wniosków i Petycji, Komisji Infrastruktury

i Drogownictwa z Komisją Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa i Integracji Europejskiej
w dniu 19.05.2020 roku o godzinie 1300  w sali sesyjnej Urzędu Miejskiego w Kowalewie

Pomorskim
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Ad.1 Sprawy regulaminowe.

I .Obecność na posiedzeniu:

stan Komisji Budżetowej i Samorządu – 5 radnych
obecni                                                     - 5 radnych
nieobecni                                               – 0 

stan Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia – 6 radnych
obecni             – 6 radnych 
nieobecni        – 0 

stan Komisji Rewizyjnej – 6 radnych
obecni             – 6 radnych
nieobecni        – 0 

stan Komisji Skarg, Wniosków i Petycji – 5 radnych
obecni           – 5 radnych
nieobecni      – 0 

stan Komisji Infrastruktury i Drogownictwa – 7 radnych
obecni          – 6 radnych 
nieobecni      - 1 radny /M. Klafczyński/

stan Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa i Integracji Europejskiej – 4 radnych 
obecni            - 3 radnych
nieobecni       - 1 radny /M. Klafczyński/

Listy obecności stanowią załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.

II. Posiedzeniu Komisji przewodniczył :
Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Drogownictwa Marcin Dunajski.

Przewodniczący Marcin Dunajski – o godz.13.10 otworzył posiedzenie Komisji i po powitaniu
radnych stwierdził kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji.

III. Proponowany porządek posiedzenia:
1.Sprawy regulaminowe.
2. Przyjęcie protokołów z ostatnich posiedzeń Komisji.
3. Analiza kosztów oświetlenia ulic na terenie Miasta i Gminy Kowalewo Pomorskie w roku 2019.
4.  Przedstawienie raportu o stanie  Gminy.  Przekazanie sprawozdania z  wykonania planu celów
finansowo – rzeczowych gminy za 2019 rok.
5. Ocena zasobów Pomocy Społecznej za rok 2019.
6.Projekty uchwał i tematy informacyjne.
7.Zapytania ,sprawy różne.
8.Zakończenie.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski –  poinformował,  że na chwilę  obecną radni nie otrzymają
Raportu o stanie Gminy, gdyż są w nim robione drobne poprawki.

Radni nie wnieśli uwag do proponowanego porządku.

Ad.2 Przyjęcie protokołu z ostatnich posiedzeń Komisji.
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Radni  jednogłośnie  bez  odczytywania  przyjęli  protokół  ze  wspólnego  posiedzenia  Komisji
Rewizyjnej z Komisją Skarg, Wniosków i Petycji w dniu 17.02.2020 roku.    

Radni  jednogłośnie  bez  odczytywania  przyjęli  protokół  z  posiedzenia  Komisji   Infrastruktury
i Drogownictwa w dniu 18.02.2020 roku.

Radni  jednogłośnie  bez  odczytywania  przyjęli  protokół  z  posiedzenia  Komisji   Infrastruktury
i Drogownictwa w dniu 02.03.2020 roku.

Radny Robert Bejgier –  poprosił,  by  na  kolejnym  posiedzeniu  Komisji  przyjąć  protokół  ze
wspólnego  posiedzenia  Komisji  Budżetowej  i  Samorządu  z  Komisją  Oświaty,  Kultury,  Sportu
i Zdrowia z dnia 10 marca 2020r. oraz ze wspólnego posiedzenia wszystkich komisji, które odbyło
się 23.04.2020r., gdyż Radni mieli mało czasu na zapoznanie się z protokołem.

Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski – zapytał kto z radnych jest za przyjęciem protokołu
ze wspólnego posiedzenia Komisji Budżetowej i Samorządu z Komisją Oświaty, Kultury, Sportu
i Zdrowia z dnia 10.03.2020r.
Komisja Budżetu i Samorządu głosowała:
- „za”  Halina Dąbrowska, Grzegorz Regulski
- „ przeciw ”  Robert Bejgier, Jolanta Wypych, Wojciech Małkiewicz,
Wobec powyższego protokół nie został przyjęty.

Komisja  Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia głosowała:
- „za” Halina Dąbrowska, Hanna Kalinowska, Grzegorz Regulski
- ”przeciw” Jerzy Koralewski, Jolanta Wypych
Wobec powyższego protokół został przyjęty.

Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski -  następnie zapytał kto z radnych jest za przyjęciem
protokołu z ostatniego wspólnego posiedzenia Komisji, która odbyła się w dniu 23.04.2020r.

Komisja Budżetu i Samorządu głosowała:
- „za” Wojciech Małkiewicz, Halina Dąbrowska, Grzegorz Regulski
- „ przeciw ” Robert Bejgier, Jolanta Wypych,
Wobec powyższego protokół został przyjęty.

Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia głosowała:
-  „za”  Jerzy  Koralewski,  Wojciech  Małkiewicz,  Halina  Dąbrowska,  Grzegorz  Regulski,  Hanna
Kalinowska
- „przeciw” Jolanta Wypych
Wobec powyższego protokół został przyjęty.

Komisja Rewizyjna głosowała:
- „za” Stanisław Kaznowski, Ryszard Lipiński, Jerzy Koralewski, Hanna Kalinowska, Piotr Sęk,
Piotr Strzelecki
- „przeciw” - nikt z radnych
Wobec powyższego protokół został przyjęty.

Komisja Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa i Integracji Europejskiej głosowała:
- „ za” Michał Klafczyński, Marcin Dunajski, Przemysław Lewandowski, Piotr Strzelecki
- „przeciw”  - nikt z radnych
Wobec powyższego protokół został przyjęty.
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Komisja Infrastruktury i Drogownictwa głosowała:
- „za” Marcin Dunajski, Przemysław Lewandowski, Michał Klafczyński, Ryszard Lipiński, Piotr
Strzelecki, Stanisław Kaznowski, Piotr Sęk
- „przeciw” nikt z radnych
Wobec powyższego protokół został przyjęty.

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji głosowała:
- „za” Ryszard Lipiński, Stanisław Kaznowski, Jerzy Koralewski, Hanna Kalinowska Piotr Sęk
- „przeciw” - nikt z radnych
Wobec powyższego protokół został przyjęty.

Ad.3. Analiza  kosztów  oświetlenia  ulic  na  terenie  Miasta  i  Gminy  Kowalewo  Pomorskie
w roku 2019.

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner –  przedstawiła materiał dotyczący analizy kosztów
oświetlenia ulic  na  terenie  miasta  i  gminy  Kowalewo Pomorskie  w  roku  2019  –  materiał  ten
stanowi załącznik do protokołu.

 Ad.4. Przedstawienie raportu o stanie Gminy. Przekazanie sprawozdania z wykonania planu
celów finansowo – rzeczowych gminy za 2019 rok.

Z uwagi na to, że Radni nie otrzymali raportu o stanie Gminy, zostanie on omówiony na kolejnym
posiedzeniu Komisji.

Ad.5. Ocena zasobów Pomocy Społecznej za rok 2019.

Kierownik  MGOPS  Zyta  Szymańska  –  poinformowała,  że  materiał  ten  zawiera  zestawienie
sprawozdań rocznych za lata 2014 – 2019, w jednej całości, w związku z tym, że co roku dokładane
są nowe informacje należy dokonać zmian – materiał ten stanowi załącznik do protokołu.

Ad.6. Projekty uchwał i tematy informacyjne.

• PURM  w  sprawie  wyboru  metody  ustalenia  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami
komunalnymi oraz ustalenia stawki tej opłaty  i ustalenia stawki opłaty za pojemnik.

Kierownik Ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner – poinformowała, że należy ustalić nowe stawki,
które będą obowiązywać od lipca br. Proponowana stawka to 17,00 zł od osoby za gospodarowanie
odpadami  komunalnymi,  jeżeli  odpady  byłyby  zbierane  i  odbierane  w  sposób  selektywny.
Natomiast proponowana stawka 34,00 zł od osoby, za gospodarowanie odpadami komunalnymi od
właścicieli  nieruchomości, na których zamieszkują mieszkańcy, w przypadku niedopełnienia przez
nich obowiązku selektywnego zbierania odpadów komunalnych. Dodała również, że w latach 2016
– 2019 mieliśmy podpisaną umowę z firmą  EKOSYSTEM z Wąbrzeźna, gdzie stawka od osoby
była bardzo niska i wynosiła 8,00 zł. W 2020 roku został ogłoszony przetarg na pół roku, który
również wygrała firma  EKOSYSTEM z Wąbrzeźna. Kolejny przetarg, który zostanie ogłoszony,
będzie na okres 2,5 roku i obowiązywać będzie od lipca tego roku. Duży wpływ na wzrost stawki
od osoby za gospodarowanie odpadami komunalnymi ma „opłata marszałkowska”.

Pracownik Urzędu Anna Dalke – poinformowała, że otrzymane faktury za odpady komunalne  od
stycznia do kwietnia pozwoliły na pewną analizę. Faktury te są znacznie wyższe niż w ubiegłych
latach,  na zasadach poprzedniej umowy, która obowiązywała do końca 2019 roku.  Omówiony
materiał stanowi załącznik do protokołu.
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• PURM w sprawie wzoru  deklaracji  o  wysokości  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami
komunalnymi  składanej  przez  właścicieli  nieruchomości  położonych  na  terenie  gminy
Kowalewo Pomorskie

Radny Robert Bejgier – uważa, że proponowana stawka za nieselektywne segregowanie odpadów
komunalnych w wysokości 34,00 zł jest zbyt niska. Zastanawia się czy  gmina potrzebuje odpady
BIO.  W 2020  r.  kończy  się  podwyższenie  limitów.  Zaproponował  by  przekonać  mieszkańców
gminy do tego, by nie oddawać odpadów BIO, które stanowią 14%, uważa że jest to znaczący
udział. Należy zachęcić ich do wykonania przydomowych kompostowników. Uważa, że podwyżka
1,00 zł za BIO jest zbyt niska, zasugerował kwotę 2,00zł.
Powrócił  do  omawianego  poprzednio projektu  uchwały i   zapytał  czy  §  4  dotyczy  ogródków
działkowych.
Zastanawia się czy ustalenie stawek za gospodarowanie odpadów komunalnych przed przetargiem
jest dobre.

Pracownik  urzędu  Anna  Dalke  –  poinformowała,  że  w naszej  gminie  99%  mieszkańców
deklarowało selektywną segregację.
Co  do  kompostowników,  wytłumaczyła,  że  nie  ma  znaczenia  ilość,  a  sposób  gospodarowania
odpadów. Procent odpadów jest nieistotny, liczy się sposób przetwarzania BIO odpadów.
Co do projektu uchwały – w ustawie jest punkt dotyczący ogrodów działkowych, które rozliczane
są od rzeczywistej ilości odpadów, dlatego treść uchwały nie zawiera uregulowań w tej spawie.
Zarząd ogródków działkowych traktowany jest jako oddzielna jednostka – stawka ustalana jest od
pojemności pojemników.
Co  do  ustalenia  stawek  przed  przystąpieniem  do  przetargu  -  poinformowała,  że  nie  możemy
podpisać umowy, jeżeli nie będziemy mieli w budżecie zapewnionych środków na jej realizację.
Dodał,  że  nie  bez  powodu  czekaliśmy  do  ostatniego  momentu  z  podniesieniem  stawek  za
gospodarowanie odpadami, stawka ta zostanie podana nie wcześniej niż podczas otwarcia ofert na
przetargu.

Radna  Halina  Dąbrowska-  poinformowała,  że  nie  rozumie  mechanizmu  ustalenia  stawek  za
gospodarowanie  odpadów  komunalnych,  zastanawia  się  dlaczego  przetarg  będzie  dopiero   po
podjęciu uchwały.

Kierownik  Ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner  –  odpowiedziała,  by  podpisać  umowę
z przeprowadzonego przetargu musimy mieć zapewnione środki w budżecie.

Skarbnik  Gminy Magdalena Górna –  poinformowała, że amortyzacja wchodzi w koszty. Na
koniec 2019 roku była niewielka nadwyżka, która na koniec roku się zniweluje, rozkładana jest jak
w systemie ochrony środowiska. Dodała również, że osoby które płacą za odpady komunalne, będą
musiały pokryć koszty osób, które tych opłat nie uiszczają.

Radna Jolanta Wypych – zapytała jakie mamy mechanizmy na przymuszenie osób do płacenia za
odpady komunalne.

Skarbnik   Gminy  Magdalena Górna –  poinformowała,  że  na  początku  każdego  miesiąca  są
wysyłane upomnienia do osób, które nie uiściły opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi
powyżej  dwóch  rat.  Jeżeli  pomimo  upomnienia,  taka  osoba  nie  zapłaci  rozpocznie  się tytuł
egzekucyjny, który zostaje wysyłany do Urzędu Skarbowego. Dodała, że ściągalność w mieście
wynosi  98,7%  natomiast  na  wsi  wynosi  98.8%.  Stawka  musi  iść  100%  w  górę  za  odpady
komunalne  –  jeżeli  byłaby mniejsza  niż  100% musiałyby iść  w górę  koszty  –  co  wiąże  się  z
kosztami powiadomienia ze zwrotką do wszystkich mieszkańców Gminy.
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Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że korzystniejsze jest ogłoszenie
przetargu na dłużej  niż  rok.  Przed  ogłoszeniem przetargu wykonawca wie tylko ile  Gmina ma
środków przeznaczonych w budżecie. W trakcie otwarcia ofert wykonawca dopiero dowie się jaką
kwotę zamawiający przeznaczy na sfinansowane zamówienia. Wartość nie jest nigdzie wcześniej
ujawniona.

Radny Piotr Strzelecki – zapytał ile razy w miesiącu wywożone są odpady na wsi.

Pracownik urzędu Anna Dalke – poinformowała, że 2 razy w miesiącu. Od kwietnia 2020 roku od
kwietnia zwiększona jest częstotliwość wywozu odpadów zmieszanych na wsiach.

Radny Stanisław Kaznowski –  poinformował, że stawka za wywóz odpadów komunalnych się
bilansuje,  zaproponował  by  zostawić  te  17,00zł.  Ma  nadzieję,  że  dotychczasowa  firma
EKOSYSTEM wygra przetarg – nie che firmy, która zbierałaby odpady komunalne w workach, jak
w ościennych gminach.

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że obowiązek mycia pojemników
ciąży na mieszkańcach, gdyby firma miała się tym zajmować, stawka wzrosłaby o 1,00zł.

Radny Robert Bejgier – uważa, że przedsiębiorca który startuje do przetargu, może sobie bez
problemu wyliczyć stawkę za osobę od gospodarowania za odpady komunalne.

Pracownik urzędu Anna Dalke – poinformowała, że te 17,00 zł nie stanowi tylko wynagrodzenia
dla wykonawcy, wliczone są również inne koszty.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  podwyżka  stanowi  „opłatę
marszałkowską,  którą  każdy  wykonawca  sobie  wliczy  +  wzrost  pensji,  gdzie  wychodzi  kwota
bazowa  jaką będzie musiał podać w przetargu. Oferent nie może wygórować stawki, gdyż może
przez to  przegrać przetarg,  a  na tym mu nie  zależy.  Zawsze wygrawa najkorzystniejsza oferta.
Dodał,  że  tak  jak  Radny  Kaznowski woli  pojemniki  na  segregowanie  odpadów,  a  nie  worki.
Poprosił Radnych o przyjęcie stawki za odpady komunalne, która została zaproponowana, tj. 17,00
zł od osoby.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – uważa, że należy podnieść stawkę do kwoty
17,00 zł. Ustawa zobowiązuje nas do pewnych działań.  Przez 3 lata była stała stawka za odpady
komunalne tj. 8,00 zł; teraz kolej na podwyżkę, o ponad 100%. Powodem takiej wysokiej podwyżki
jest tak długa stała stawka. Uważa, że taka jest rola Radnych, by podjąć decyzję o podwyżce stawki
za gospodarowanie odpadami komunalnymi.  Gdy ustalimy stawkę poniżej 17,00 zł, to za pół roku
znowu będzie potrzeba jej podniesienia. Uważa, że firma EKOSYSTEM nie będzie chciała od nas
odejść,gdyż będą mieli problem z pojemnikami, które pozostaną po mieszkańcach naszej Gminy.

Radny Jerzy  Koralewski  –  poinformował,  że  poprzedni  burmistrz  mówił,  że  jeżeli  będziemy
dobrze  gospodarzyli,  to  koszty  dla  społeczeństwa  będzie  można  obniżyć  z  10,00  zł  na  8,00zł.
Uważa,  że  dobrze  by  było  wychodzić  do  społeczeństwa  z  racjonalnymi  stawkami.  Zapytał  ile
będzie kosztować utrzymanie PSZOK-u. Na PSZOK- u  jest  filar  segregacji  i  zbiórki  odpadów.
Chciałby dać do zrozumienia mieszkańcom dlaczego jest taka  wysoka  podwyżka.  Jego zdaniem
podwyżka spowoduje, wzrost odpadów segregowanych i nie przekroczymy  40%.

Pracownik  urzędu  Anna Dalke  –  poinformowała,  że  każda  frakcja  ma  oddzielnie  wyliczony
poziom recyklingu wyrażony w procentach. Te 40 % wskazane w rozporządzeniu jest wymagane
dla  szkła, papieru i plastiku natomiast mieszane odpady się nie liczą.
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Radny Jerzy Koralewski  - zaproponował, by w ramach 17,00 zł stawki za odpady komunalne
wliczyć dezynfekcję pojemników, zwłaszcza w okresie letnim.

Kierownik GKiM Małgorzata  Wegner –  poinformowała,  że  nie  ma takiej  możliwości.  Jeżeli
pojemniki miałyby być dezynfekowane, stawka za odpady komunalne musiałaby wynosić 18,00 zł.

Radny Jerzy Koralewski  -  zaproponował,  by stawka za odpady wynosiła  16,00 zł  + 1,00 zł
dezynfekcja pojemników.

Kierownik  GKiM  Małgorzata  Wegner  –  poinformowała,  że  jest  to  nierealne.  Dodała,  że
proponowana stawka wynika z wyliczeń.

Radny  Jerzy  Koralewski   -  poinformował,  że  był  wczoraj  na  spotkaniu  w  Spółdzielni
mieszkaniowej,  gdzie  była  również  Radna  Halina  Dąbrowska.  Podczas  spotkania  członkowie
spółdzielni zaproponowali by we własnym zakresie zamontować monitoring przy budynkach, gdzie
znajduje się wiele mieszkań, w  miejscach gdzie znajdują się pojemniki na odpady komunalne.
Powodem do zainstalowania kamer był incydent podpalenia koszy przy ulicy Fosa Jagiellońska.
Celem zamontowania kamer byłaby lepsza segregacja odpadów przez mieszkańców.

Radna  Halina  Dąbrowska-   zaproponowała  by  dezynfekcja  pojemników  dotyczyła  tylko
mieszkańców  spółdzielni,  a  nie  mieszkańców  wsi,  którzy  mogą  pojemniki  dezynfekować  we
własnym zakresie.

Radny Jerzy Koralewski –  uważa, że dezynfekcja w Spółdzielni musi być  w ramach opłat za
gospodarowanie odpadami komunalnymi. Poinformował, że Pan                 podziękował Panu
X                        za wymianę spalonych pojemników po pierwszym podpaleniu.  Po drugim
podpaleniu, pojemniki nie zostały wymienione.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że Pan                  próbuje  obowiązki
zarządcy zrzucić na Gminę.  Dodał, że to on poprosił pana                        , by nie obciążał
mieszkańców  za wymianę spalonych pojemników, w ramach dobrej współpracy. Poinformował, że
koszty wymiany takiego pojemnika wyniosły 6 000,00 zł.
W  Golubiu-Dobrzyniu  nigdy  nie  były  myte  pojemniki  –  pracownicy  wrzucają  tylko  do
zapełnionych do połowy pojemników na odpady wapno.
Po rozmowach z Panem                   stwierdzono, by dokonywać dezynfekcji pojemników na terenie
naszej  Gminy,  firma  musiałaby  mieć  podwójną  ilość  pojemników.  Podczas  takiej  dezynfekcji
brudny  pojemnik  po  odpadach  powinien  zabierać  jeden  samochód,  natomiast  drugi  samochód
powinien  rozwozić  czyste  i  puste  pojemniki.  Uważa,  że  taka  dezynfekcja,  nie  będzie  kwestią
złotówki.  Rozumie,  że  radni  chcą  negocjacji  cen  podczas  przetargu.  Co do dezynfekcji,  każda
wspólnota  ma  swoich  zarządców,  którzy  powinni  zadbać  o  dezynfekcję  pojemników,  można
również  wynająć  we  własnym  zakresie  firmę,  która  zdezynfekuje  pojemniki  lub  wykonać
dezynfekcję w ramach umowy zlecenie, po czym mieszkańcy wspólnoty się rozliczą.
Dodał również, że kilka dni temu rozmawiał telefonicznie z Panem                      , podczas rozmowy
poinformował,że ma zaproponować jakąś formę dezynfekcji.

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner -  poinformowała, że w  ustawie jest jasno napisane,
że nie ma możliwości różnicowania stawek za odpady.

Radny Jerzy Koralewski – uważa,  że w takim razie  radni  są bezradni  i  nie  mają możliwości
zaproponowania innej stawki.

Radna Halina Dąbrowska- zgodziła się z wypowiedzią przedmówcy.
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Kierownik Ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że problem będzie, jak przetarg
wygra inna firma z drugiego końca Polski.

Radna Jolanta Wypych – zapytała dlaczego musimy ustalać stawkę za niesegregowane odpady,
skoro wszyscy muszą te odpady segregować.

Pracownik Urzędu Anna Dalke – wyjaśniła, że tak nakazuje ustawa.

Radny Wojciech Małkiewicz – uważa, że należy wyciągnąć rękę do rodzin wielodzietnych, gdzie
mieszka kilka pokoleń,  wspomóc je, gdyż podwyżka za odpady wynosi ponad 110% i dla takich
rodzin będzie to znacząca suma.

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner -  poinformowała, że każda z rodzin wielodzietnych
jest wspierana programem 500+.

Pracownik  Urzędu  Anna Dalke  – wyjaśniła,  że  problem z  podwyżką  bardziej  dotyczy  osób
samotnych; tak uważają zarządcy.

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska –  poinformowała, że rodziny wielodzietne korzystają ze
świadczeń socjalnych, osoby samotne takich świadczeń nie mają.

Radny Robert Bejgier  - zapytał czy jesteśmy w stanie zarobić na oddawaniu przez mieszkańców
papieru i plastiku do PSZOK-u.

Pracownik Urzędu Anna Dalke – wyjaśniła, że na plastiku niestety nie można zarobić, jedynie co
można zrobić to sprzedać sprzęt elektroniczny. Makulatura również nie jest opłacalna, gdyż zysk
z niej jest mniejszy niż koszty transportu.

Radny Marcin Dunajski – poprosił, by po sesji wyjaśnić mieszkańcom dlaczego stawki za odpady
komunalne poszły w górę.

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner -  poinformowała,  że każdy mieszkaniec dostanie
zawiadomienie. Zostanie również zamieszczony artykuł na stronie Urzędu oraz w Gońcu.

Nikt z Radnych nie miał już więcej uwag do przedstawionego projektu.

• PURM  w  sprawie  przyjęcia  sprawozdania  z  realizacji  Programu  gospodarowania
mieszkaniowym zasobem gminy Kowalewo Pomorskie,

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner -  poinformowała, że projekt uchwały dotyczy lokali,
które są we władaniu ZGKiM  ( zarząd sprawują w 19 budynkach, w 8 budynkach zarządza inny
podmiot).  Podstawowym celem jest  utrzymanie  właściwego  stanu  technicznego.  W 2019  roku
wydatkowano na remonty w lokalach, budynkach oraz wykonano oczyszczalnię ścieków w dwóch
budynkach wielorodzinnych w  Pluskowęsach 47 i 75 na kwotę 218 000,00 zł.

Radna Halina Dąbrowska – zapytała kto był wykonawcą oczyszczalni.

Kierownik Ref, GKiM Małgorzata Wegner -  odpowiedziała, że oczyszczalnia została wykonana
w trybie zapytania ofertowego.

Radny Przemysław Lewandowski –  poinformował, że tę oczyszczalnię wykonał Zakład Usług
Wodnych Ostrowite. Dodał, że oczyszczalnie biologiczne dla wielodzietnych rodzin są kosztowne.
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Radny Robert  Bejgier –  zapytał  czy  oczyszczalnia  ta  została  wykonania  ze  środków budżetu
Gminy, czy ze środków zewnętrznych.

Kierownik  Ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner  -  odpowiedziała,  że  zadania  inwestycyjne
pokrywamy  z  budżetu  Gminy,  nie  było  dofinansowania  ze  środków  zewnętrznych na  tę
oczyszczalnię.

Nikt z Radnych nie miał więcej uwag do projektu uchwały.

• PURM w sprawie  zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie
na lata 20202- 2035.

• PURM w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2020.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  – omówiła te  dwa  projekty  uchwał.  Przedstawiła
uzasadnienie do projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2020.

Nikt z Radnych nie miał uwag do projektów uchwał.

Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski – poprosił, aby omówić projekt uchwały dotyczący
przybyłego Gościa na posiedzenie Komisji Pana Jerzego Kaźmierkiewicza Przedstawiciela Spółki
Wodnej.

• PURM w sprawie zasad udzielenia dotacji celowej spółkom wodnym, trybu postępowania w
sprawie udzielenia dotacji i sposobu jej rozliczenia.  

Kierownik Ref. OŚRiEG Edyta Jasińska – omówiła projekt uchwały, przedstawiła uzasadnienie
do tego projektu.

Jerzy  Kaźmierkiewicz Przedstawiciel  Spółki  Wodnej-  przedstawił  materiał,  który  stanowi
załącznik do protokołu.

Nikt z Radnych nie miał uwag do projektu uchwały.

• PURM w sprawie udzielenia dotacji w 2020 r. na prace konserwatorskie, restauratorskie lub
roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna  – poinformowała, że do Urzędu Miejskiego w Kowalewie
Pomorskim wpłynął wniosek Parafii pw. Św. Bartłomieja w Chełmoniu o udzielenie w roku 2020
dotacji  stanowiącej  finansowanie  prac  renowacyjnych  polichromii  ścian  wewnętrznych  oraz
drewnianego stropu kościoła.

Radna Jolanta Wypych – poinformowała, że remont kościoła już trwa.
 
Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że pod koniec stycznia rozpoczął się remont
kościoła, ze środków zbiórki publicznej w kwocie 30 000,00 zł. W tamtym czasie nie było wiadomo
o pandemii. Ksiądz częściowo zapłacił za wykonane prace. Dodał, że na dofinansowanie wpłynął
tylko wniosek z parafii Chełmonie.

Radny Stanisław Kaznowski –  uważa,  że jest  to  zbożny cel  i  nie  należy mieć nic  przeciwko
dofinansowaniu dla tej parafii.
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Radny Przemysław Lewandowski – zaproponował by te pieniądze przeznaczyć na remont muru
przy kościele w Kowalewie.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że w Kowalewie należy dokonać przebudowy
muru przy kościele, ze względów bezpieczeństwa, by Straż pożarna miała możliwość wjazdu na
teren kościoła. Jest to bardzo kosztowna inwestycja, która wymaga pozwolenia konserwatora.

Radny Piotr Strzelecki  – poinformował,  że żaden kościół  nie  posiada zabezpieczenia przeciw
pożarowego.

Radny Robert Bejgier – poinformował, że przypuszcza, że z każdym kolejnym miesiącem bilans
będzie coraz trudniejszy. Zapytał Panią Skarbnik czy jesteśmy w stanie spiąć cały budżet za 2020
rok.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  kończąc  I  kwartał  Gmina  oddała
sprawozdanie, które nie zostało odrzucone. Pieniądze za podatki i odpady komunalne wpływają na
konto Gminy  systematycznie, mimo panującej pandemii. Realizacja dochodów za II kwartał jest,
trudno  natomiast  jest  jej  powiedzieć  co  będzie  w  kolejnych  kwartałach.  Zaproponowała  by  w
umowie  po  podjęciu  uchwały  zaznaczyć  kiedy  pieniądze  zostaną  przekazane.  Uczestnicząc  w
Forum Skarbników, zauważyła, że problem pojawia się w Gminach, gdzie umarzane są podatki.
Dodała,  że jakaś  oszczędność w budżecie  Gminy jest,  chociażby dlatego,  że nie  ma na chwilę
obecną żadnych imprez okolicznościowych. Dożynki stoją pod znakiem zapytania. Przez brak zajęć
w szkole też mamy oszczędność, chociażby w środkach czystości, mediach czy braku nadgodzin  u
nauczycieli. Zapewniła, że te 40 000,00 zł na dofinansowanie dla parafii Chełmonie budżet Gminy
jest w stanie przekazać, jednakże należy wpisać w umowie, że środki te zostaną przekazane do 30
września.

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że nie ma nic przeciwko  ratowaniu zabytków, jeżeli ta
dotacja  jest  zaplanowana w budżecie  na ten  rok.  Dodał,  że  znowu jest  taka  sama sytuacja  jak
w roku ubiegłym z dotacją.

Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  – poinformowała,  że  Ksiądz  złożył  pisemny  wniosek
o dofinansowanie.

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że tego wniosku nie widział.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – poinformowała, że do tej pory radni nigdy nie otrzymywali
wniosków jako materiał na posiedzenie Komisji.

Radny Jerzy Koralewski – poprosił by następnym razem takie wnioski otrzymali.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że od 3 lat Zdzisław Szauer jest proboszczem
parafii Chełmonie, po raz pierwszy chce się podjąć remontu kościoła. Ksiądz poprosił go o poradę
co zrobić  by było  wszystko zrobione  zgodnie  z  przepisami.  Całkowity  koszt  remontu  wynosić
będzie 91 000,00 zł, z czego 51 000,00 zł będzie po stronie Księdza, a 40 000,00 zł po stronie
Gminy.

Przewodniczący  Rady  Jerzy  Orłowski  – poinformował,  że  jeżeli  radny  Jerzy  Koralewski
zainteresowany jest wnioskiem od Księdza, niech się umówi na konkretny termin, i przyjdzie do
BRM.

Nikt z radnych nie miał już więcej uwag do projektu.
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• PURM w sprawie  nadania nazwy ulicy w Kowalewie Pomorskim

Kierownik  Ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska  – poinformowała,  że  Główny  Urząd  Geodezji
i  Kartografii  wskazał,  że  w  ewidencji  miejscowości,  ulic  i  adresów  prowadzonej  dla  Gminy
Kowalewo  Pomorskie  występuje  brak  geometrii  obiektu  jakim  jest  ulica  zlokalizowana  na
działkach nr geod. 194/5 oraz 188 w 01 obrębie ewidencyjnym miasta Kowalewo Pomorskie. Dane
określające przebieg osi ulicy określa się m.in. na podstawie uchwały Rady w sprawie przebiegu
oraz nadania nazwy ulicy. Zgodnie z art. 18 ust. 13 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie
gminnym podejmowanie uchwał w sprawie nazw ulic i placów będących drogami publicznymi lub
nazw dróg wewnętrznych w rozumieniu ustawy z dnia 21 marca 1985 r. o drogach publicznych
(Dz.U.  z  2020  r.  poz.  470  i  471)  należy  do  wyłącznej  kompetencji  właściwości  rady  gminy.
Ustalenie nazwy ulicy ma na celu zapewnienie ładu przestrzennego oraz prawidłowej i czytelnej
numeracji  porządkowej  położonych  w  jej  sąsiedztwie  nieruchomości  przeznaczonych  pod
zabudowę, zgodnie z zasadami wynikającymi z rozporządzenia Ministra Administracji i Cyfryzacji
z dnia 9 stycznia 2012 r. w sprawie ewidencji miejscowości, ulic i adresów ( Dz. U. z 2012 r. poz.
125).

Nikt z radnych nie wniósł uwag do przestawionego projektu.

• PURM  w  sprawie  przyjęcia  sprawozdania  z  realizacji  Gminnego  Programu
Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2018 – 2020,

• PURM w sprawie przyjęcia sprawozdania z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i
Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych  za  rok  2019,  stanowiącego  część  Strategii
Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Kowalewo Pom. na lata 2014 – 2020,

Kierownik  Ref.  OŚRiEG  Edyta  Jasińska  -   omówiła  projekty  uchwał,  dodała,  że  są  to
sprawozdania, które muszą być przyjęte w formie uchwały.

Nikt z radnych nie wniósł uwag do przedstawionych projektów.

• PURM w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 21 marca 2020 roku.
• PURM w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 02 kwietnia 2020 roku.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka –  poinformował, że w dniu dzisiejszym o godzinie 12.00
odbyło się posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Pierwsza petycja nie spełnia wymogów
formalnych, natomiast druga petycja została uznana za bezzasadną.

Radny Robert Bejgier- zapytał czy te petycje tyczą się tylko naszej Gminy.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – poinformowała, że petycje skierowane były  w skali kraju.

Nikt z radnych nie miał już więcej uwag do przedstawionych projektów.

• PURM w sprawie ustalenia diet dla radnych,

Przewodniczący Rady Jerzy Orłowski –  poinformował, że jest to projekt złożony przez Kluby
Radnych. Do tej pory nie był on omawiany, gdyż Radca Prawny odroczył ten projekt z powodów
formalnych. Zaproponował by ten projekt stanął na najbliższej sesji  RM, wszyscy radni jednak
muszą złożyć pod projektem uchwały podpisy.
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Radny Robert Bejgier – poinformował, że jako przewodniczący Klubów wraz z Radną Haliną
Dąbrowską złożyli projekt uchwały do skrzynki podawczej. W dalszej części przeczytał projekt
uchwały.

Radna  Halina  Dąbrowska  –  poinformowała,  że  w  projekcie  należałoby  jednak  zmienić,  że
usprawiedliwień na posiedzeniach Komisji i sesji może dokonywać tylko Przewodniczący Rady.

Przewodniczący  Rady  Jerzy  Orłowski  –  poinformował,  że  była  to  jego  sugestia  by  to
Przewodniczący Rady usprawiedliwiał radnych. W kwestii  usprawiedliwień nie będzie przymykał
oka, traktował będzie wszystkich równo, usprawiedliwienie będzie musiało być na piśmie. Dodał,
że zależy mu na punkcie, który będzie dotyczył nieobecności – niesłuszne potrącanie diety podczas
pandemii.

Radny  Wojciech  Małkiewicz  –  poinformował,  że  Przewodniczący  Rady  nie  uczestniczy  we
wszystkich posiedzeniach Komisji.

Radny Jerzy Koralewski – zapytał, kto będzie usprawiedliwiał Przewodniczącego Rady.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski –  poinformował, że Przewodniczącego Rady nikt nie musi
usprawiedliwiać.

Radny Ryszard Lipiński – zapytał co w sytuacji podbramkowej, gdy przed sesją RM radny będzie
musiał iść do szpitala.

Przewodniczący  Rady  Jerzy  Orłowski  –  poinformował,  że  takie  przypadki  będą
usprawiedliwiane.

Radny Marcin  Dunajski  –  zapytał  czy  nadal  za  nieobecność  na sesjach  nadzwyczajnych,  nie
będzie potrąceń.

Przewodniczący Rady Jerzy Orłowski – odpowiedział, że będzie tak jak do tej pory, bez potrąceń.

Radna Halina Dąbrowska – zaproponowała by poinformować telefonicznie Przewodniczącego
Rady i Przewodniczącego Komisji o nieobecności.

Radny Robert Bejgier –  poinformował, że w sprawozdaniach z posiedzeń Komisji widać  jaka
była obecność  radnych.

Radny Piotr Strzelecki  –  uważa,  że  teraz  nie  jest  odpowiedni  moment  na  podwyżki  diet  dla
radnych, zaproponował wrzesień lub październik.

Radny Robert Bejgier – uważa, że każdy termin będzie zły na podwyżki. Teraz zależy im na tym
by uregulować sprawy związane z nieobecnością na posiedzeniach  w związku z pandemią.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformował, że w związku z podwyżką w budżecie musi
być pokrycie na te podwyżki. Regionalna Izba Obrachunkowa nie pozwoli na taką sytuację.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  zaproponował  by  teraz  uregulować  sprawy  związane
z nieobecnością, a podwyżki pozostawić na później, gdyż będzie zły odbiór społeczeństwa.

Radna Halina Dąbrowska – poinformowała, że nie zgadza się z Panem Burmistrzem, ponieważ
uchwała musi być przyjęta w całości.
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Radny Robert Bejgier – poprosił, żeby radni, którzy są za projektem uchwały podpisali się pod
nim.

Przewodniczący Rady Jerzy Orłowski – poprosił by ustalić godzinę kolejnych posiedzeń Komisji,
uważa, że godzina 13.00 jest jak najbardziej odpowiednia.

Radny Wojciech Małkiewicz – poinformował, że ustalona była godzina 14.00 .

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – uważa, że wtedy komisje kończyłyby się o godzinie 19.00.

Przewodniczący Rady Jerzy Orłowski –  poinformował, że jest za tym by odbywało się jedno
wspólne posiedzenie wszystkich komisji.

Radny Robert Bejgier – uważa, że będą się one kończyć o godz. 21.00.

Radna Halina Dąbrowska –  uważa, że przepływ informacji na posiedzeniach  Komisji jest taki
sam.

Przewodniczący Komisji  Marcin Dunajski –  zapytał  kto jest  za tym by  posiedzenia Komisji
odbywały się o godzinie 14.00.

Wszyscy radni jednogłośnie byli „za” godziną 14.00.

Tematy informacyjne

Kierownik  Ref,  TIiGG Bożena Rymanowska   - przedstawiła  informację  dotyczącą  chodnika
z Bielska do Chełmonia. - materiał stanowi załącznik do protokołu.

Radna Halina Dąbrowska – zapytała czy został przeprowadzony przetarg na materiał do remontu
dróg na terenie naszej Gminy.

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner -  poinformowała, że został przeprowadzony przetarg
na kamień do naprawy dróg. Będzie to kamień wapienny, jeden kurs wynosi 1 700,00 zł – co daje
27,5 tony,  koszt  kamienia  łupanego wynosi  2  800,00 zł  –  kamieniem tym nie  można dokonać
bieżących napraw. Jeżeli będzie takie zapotrzebowanie w roku kolejnym, można dokonać analizy
i  zrobić przetarg na taki kamień.

Przewodniczący  Komisji  Marcin  Dunajski  – uważa,  że  kamień  łupany  jest  wieczny,
w przeciwieństwie do wapiennego.  

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner –  poinformowała, że kamień wapienny służy jako
podbudowa, zagęszcza przy budowie drogi.

Przewodniczący Komisji  Marcin Dunajski –  zapytał, czy mogą być otwarte dwa przetargi na
kamień wapienny i łupany.

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że zrobi rozeznanie w sołectwach
co do kamienia.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  sołtysi  nie  zgłaszali  zastrzeżeń  do
kamienia  wapiennego.  Na przyszły  rok należy  wysłuchać  opinii  mieszkańców i  zastanowić  się

13



z jakiego kamienia  należy utwardzić  drogi,  może lepszym rozwiązaniem będzie jedna  warstwa
kamienia  wapiennego,  druga  warstwa  kamienia  łupanego,  dodatkowym  kosztem  będzie
wykorzystanie walca. Zauważył, że problem z kamieniem wapiennym jest coraz większy, gdyż nie
jest on trwały.

Kierownik  Ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner  –  odpowiedziała  na  pytanie  Radnej  Haliny
Dąbrowskiej,  odnośnie  oczyszczalni.  Przygotowanie  dokumentacji  na  wykonanie  oczyszczalni
wyniosła 16 000,00 zł, do tego koszty zakupu materiału i koszt wykonania. Przetarg na wykonanie
usługi został ogłoszony w Biuletynie Informacji Publicznej, oferty były wyższe nawet o 70%.
Radnemu Marcinowi Dunajskiemu odpowiedziała, że przyszła opinia z Urzędu Marszałkowskiego
odnośnie  ustawienia  masztu  na  rynku,  będzie  on  ustawiony,  natomiast  są  pewne  ograniczenia
powierzchni  dzielonej  do  powierzchni  utwardzonej,  praca  nad  tym  trwała  długo,  w  związku
z pandemią.
Radnemu Robertowi Bejgier odpowiedziała, że dwukrotny odbiór odpadów BIO z nieruchomości
został omyłkowo odebrany przez pracowników – stosowne pismo z odpowiedzią otrzymał Radny
Robert Bejgier.

Radny  Robert  Bejgier  – poinformował,  że  udało  mu  się  odzyskać  harmonogram  wywozu
odpadów  z 2018 roku, gdzie jest  wykaz cotygodniowego wywozu odpadów, w miesiącach od
kwietnia do października.

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner –  odpowiedziała, że informacja została pozyskana
z firmy EKOSYSTEM.
Poinformowała,  że  Radny  Jerzy  Koralewski  złożył  wniosek  dotyczący  dezynfekcji  klatek
schodowych.  Radca  Prawny  wydał  opinię,  że  my  jako  Gmina  nie  możemy  nikomu  niczego
nakazywać zarządzeniem.

Radny Jerzy Koralewski –  poinformował, że wszystkie tarcze nadają pewne rzeczy np. sprawa
ozonowania placów zabaw. Z budżetu Państwa miała być refundacja w związku z COVID – 19 na
terenie Gmin.

Kierownik  Ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner  –  odpowiedziała,  że  tak,  ale  tylko  w  interesie
publicznym, miejskim.
Podała także informację, że w związku z pandemią wszystkie konkursy zostaną odwołane.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  – podała  informację  dotyczącą  poniesionych  kosztów
w związku z COVID, o którą poprosił Radny Robert Bejgier. Koszt zakupu środków do tej pory
wyniósł 61 900,52 zł, w ramach tych środków zostały zakupione rękawice, środki do dezynfekcji,
przyłbice, maseczki, woreczki do maseczek, dozowniki do płynu do dezynfekcji, rozpylacze, oraz
worki  do  odbioru  odpadów  z  miejsc  objętych  kwarantanną,  koszt  przygotowania  miejsc  do
kwarantanny oraz dezynfekcja miasta i sołectw.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy można składać wnioski o zwrot kosztów.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  odpowiedziała, że na chwilę obecną nie ma możliwości
składania wniosków, jeżeli będzie taka możliwość, wniosek zostanie złożony.

Radny  Robert  Bejgier –  zapytał  czy  środki  przeznaczone  na  materiały  potrzebne  na  walkę
z COVID – 19 są pozyskane z rezerwy na zarządzanie kryzysowe.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że tak.
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Radny Robert Bejgier – zapytał jak wygląda sytuacja z obwodnicą.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że z wizytą był u nas Minister Infrastruktury.
Kołem napędowym gospodarki jest budowa obwodnic. Nasza Gmina jest bardzo ważna, dlatego
bardzo  poważnie  należy  myśleć  o  budowie  obwodnicy.  Bardzo  zaangażował  się  w  budowę
obwodnicy, chce zaprosić Wicepremiera i innych Ministrów do naszej Gminy. Dodał, że podczas
wizyty Ministrowi została przedstawiona sytuacja związana z COVID - 19  w naszej Gminie, że nie
było żadnego zakażenia.
Poinformował także, że odbyło się spotkanie z Zarządem firmy  CONKRET, w którym uczestniczył
Minister,  spotkanie  miało  na  celu  naprawę sytuacji,  jaka  miała  miejsce  na  ostatniej  Sesji  RM.
Podczas wczorajszego spotkania z Panem  Pokornowskim, dowiedział  się,  że firma ma problem
z  nieprzyjętym  planem.  Pan  Trejderowski  potwierdził,  że  nie  ma  zamiaru  wyprowadzać  się
z  Wielkiego  Rychnowa,  działka  kupiona  w  Toruniu  przeznaczona  będzie  w  innym  zakresie.
Minister uważa, że konflikt mieszkańców z firmą musi się zakończyć.

Radny Robert Bejgier – poczuł się urażony, gdyż wychodzi teraz na to, że działa źle na rzecz
Gminy.

Ad.8 Zakończenie.

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1722 zamknął posiedzenie
Komisji.

Protokół zawiera 15 kolejno ponumerowane strony.

Protokołowała:
M. Chądzyńska

                                                                         PRZEWODNICZĄCY KOMISJI
                                                                                    INFRASTRUKTURY I DROGOWNICTWA

                                                                                                       /-/ Marcin Dunajski
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